
厦
 门

 大
 学

 博
 硕

 士
 论

 文
 摘

 要
 库

学校编码：10384 

学号：31920100154032
         

博  士  学  位  论  文
         

多模态论辩话语分析在解读电视新闻中的运用研

究
         

Research on the Application of Multimodal

Argumentative Discourse Analysis in Reading

Television News
         

杨颖
         

指导教师：黄星民     Paul ven den Hoven
         

专业名称：传播学       
         

答辩日期：2015年7月   

brought to you by COREView metadata, citation and similar papers at core.ac.uk

provided by Xiamen University Institutional Repository

https://core.ac.uk/display/41433393?utm_source=pdf&utm_medium=banner&utm_campaign=pdf-decoration-v1


厦
 门

 大
 学

 博
 硕

 士
 论

 文
 摘

 要
 库

厦门大学学位论文原创性声明
         

         

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。

本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果，均在文中

以适当方式明确标明，并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规

范(试行)》。
         

         

另外，该学位论文为(                  )课题(组)的研究成果

，获得(                    )课题(组)经费或实验室的资助，在(

          )实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或

实验室名称，未有此项声明内容的，可以不作特别声明。)
         

         

         

声明人(签名)：
         

         

          年   月   日



厦
 门

 大
 学

 博
 硕

 士
 论

 文
 摘

 要
 库

厦门大学学位论文著作权使用声明
         

         

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法

》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位

论文(包括纸质版和电子版)，允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数

据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士

学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版

，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。
         

         

本学位论文属于：
         

         

(     )1.经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，于

年 月 日解密，解密后适用上述授权。
         

         

(     )2.不保密，适用上述授权。
         

         

(请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应

是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员

会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开

学位论文，均适用上述授权。)
         

         

         

声明人(签名)：
         

         

          年   月   日



厦
 门

 大
 学

 博
 硕

 士
 论

 文
 摘

 要
 库

摘  要
         

         

    在人们日常接触的一些新闻中，往往隐藏着新闻生产者（修辞者）的某些特定

论点和态度，这与新闻专业主义所致力追求的“客观”精神有所违背。因此，作为

新闻话语分析者的我们在对此类新闻进行解读，并对其中所含观点或立场进行重构

时，很可能无法得到新闻生产者的认同，甚至被冠以“无中生有”的“罪名”。这

一现象在解读电视新闻时尤为明显：作为一种多模态话语，电视新闻话语间并存的

多种模态不仅使其可能在意义和观点表达上显得更为复杂和隐蔽，而且还使新闻话

语生产者更容易逃脱可能出现的话语问责。对此，本研究认为，从多模态论辩研究

的视角解读电视新闻，其关键问题就是如何将论辩重构的责任由分析者转向修辞者

，使分析者在要求修辞者负责（即，修辞者抑或认可重构的有效性，抑或通过进一

步的论辩否定重构的合理性）的前提下，对多模态论辩话语做出合理解读和论辩重

构。文章以此为研究起点和目标，试着提出一种系统、合理、可灵活运用于电视新

闻这一文本类型的多模态论辩话语分析方法，并通过具体案例对其可行性加以验证

，以解决本研究所提出的问题。

   本文主要分为以下五个部分：第一章是本文的绪论，分别对文章的研究对象、

研究问题、研究目标、思路及方法以及研究意义与创新等进行了阐述。第二章文献

综述分别从新闻报道的主观倾向性研究、结合论辩理论对新闻的研究、多模态话语

分析研究概况这三大方面对与本研究问题相关的文献资料进行回顾和总结，以借鉴

对本研究有帮助的研究成果，并发现其中的不足；第三章详细介绍了本研究所提出

的，包括语用论辩视角、两条话语原则（连贯和关联原则）、修辞情境的分析框架

以及相关模态研究理论四个要点的多模态论辩话语分析方法。第四章选取了美国广

播公司新闻网一则题为“胡锦涛访美：经济和熊猫”的电视新闻和一组以“中菲黄

岩岛之争”为主题，但是制作机构不同的电视新闻为例，运用第三章所提出的分析

方法进行案例分析，以验证该方法的有效性；第五章是论文的结束语部分，对本研

究进行了总结和展望。

         

关键词：电视新闻；语用论辩术；多模态；论辩；话语分析
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Abstract
         

         

In the news we read every day, there might be some hidden standpoints or

attitudes of the news rhetors, which seems to be kind of contradictory to the

journalism professionalism that considers objectivity as its highest goal. So when

we analyze such news and reconstruct the hidden arguments inside as analyst,

we might face the situation that our analysis is hardly agreed by the rhetor and

might even be criticized as distorting their words. This is very much the case for

analyzing television news. As a kind of multimodal discourse, the mixture of

spoken and written linguistic signs, still and moving images, music and graphics

in the news enables the news rhetors easier to make complicated discourse with

hidden meanings and to escape from the accountability in producing and

broadcasting it. With this, the paper refers to the perspective of multimodal

argumentation and tries to find out how we could transfer the reconstruction

accountability from analyst to rhetor (namely the resulting reconstruction of the

rhetor’s accountability either obliges the rhetor to acknowledge the argumentative

reconstruction as valid or to refute its validity in a meta-discussion) and make a

reasonable analysis and argumentative reconstruction based on that. The

possible solution the paper presents is a methodology of multimodal

argumentative discourse analysis which is considered to be systematic,

reasonable and applicable to the text genre of television news. In order to check

its feasibility, the paper takes some news items to do case analysis and try to

solve the problems we face in reading television news as a subgenre of

multimodal argumentation.

The paper consists of 5 parts as follows: Chapter 1 is the introduction of the

paper, which contains the description of the research object, research question,

research plan, methodology, research meaning, its innovation and so on. Chapter

2 is the literature review in terms of general description of researches on the
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subjectivity of news report, research on journalism from the perspective of

argumentation theory as well as multimodal discourse analysis and its research

on television news, with which we could have a better understanding of what has

been done and what needs to be done in the research. Chapter 3 is the detail

description of the method this research presents for analyzing multimodal

argumentative discourse. To be specific, the method is made up of four

indispensable parts, namely the pragma-dialectical perspective in argumentation

theory, two discourse principles,a logical analysis of the rhetorical situation and

mode-specific theories etc. Chapter 4 is the case analyses on an ABC news item

titled "Hu Jintao Visit: Economics and Panda Bears" and a set of TV news items

with the same topic of “Huangyan dispute between China and the Philippines”

from different TV stations. Chapter 5 is the epilogue of the paper, which gives a

general idea based on the previous chapters and points out what could be done

further after the research.
         

Keywords: Television news;pragma-

dialectics;multimodality;argumentation;discourse analysis
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